
 
Debat sobre política sanitària i Atenció Primària de 

Salut a Catalunya. Visions i propostes  
de cara a la nova legislatura 

 
 
Dijous 14 d’octubre es va celebrar a Barcelona un ampli debat sobre les propostes 
dels diferents partits polítics que es presenten a les eleccions en l’àmbit de l’Atenció 
Primària. Des de FoCAP, la seva presidenta, Francesca Zapater, va presentar l’acte i 
va deixar el paper de moderador al metge de família Miquel Reguant, que va 
dinamitzar la discussió durant gairebé dues hores. La representació de CAMFiC va 
córrer a càrrec de la presidenta Dolors Forés, que va qüestionar si l’administració 
catalana tindria la valentia de tancar algun hospital. Al mateix temps, la Dra. Forés va 
apostar per anomenar a partir d’ara a l’atenció especialitzada com a “secundària”, tal 
com es fa a molts països. 

 
Per part del PSC, Josep Maria 
Sabaté va exposar la feina feta 
aquests anys i va expressar  
que cal un nou contracte 
social, especialment pel que fa 
a contractació de serveis. 
Igualment, va defensar que 
s’ha de contenir la demanda i 
ser tots responsables del 
continuum assistencial dels 
pacients. Sabaté va dir que el 
que proposa el seu partit és de 
continuïtat, però va marcar 
fites de futur com ara 

desenvolupar més els centres d’alta resolució, integrar especialitats i canviar a 
maneres diferents de treballar. Per Sabaté, una de les claus del futur del sistema 
sanitari està en el finançament, per bé que reclama que es parli més de com 
aconseguir-lo i no pas de propietat dels serveis. Finalment va voler destacar: “hem 
passat anys de dificultats econòmiques que els professionals han suportat, i aquests 
professionals han mantingut cohesionat el sistema de salut”. Des de l’inici de la seva 
intervenció, Sabaté va reconèixer la tasca dels professionals sanitaris que, segons va 
dir, han fet front a un milió més d’habitants al nostre país en els darrers anys. 
 
Des de CiU, Francesc Sancho expressava que mentre als polítics els toca prendre 
decisions i abordar el “què” en el sistema de salut, als professionals cal demanar-los 
que treballin el “com”, com articular canvis i millores des del propi sistema. Segons ell, 
“cal entrar a fons en la solvència de la gestió, no només debatre la sostenibilitat”. 
Sancho aposta per integrar realment la xarxa de salut refent el paper dels hospitals 
comarcals, i fa un dibuix no optimista de la situació actual, segons ell, no s’apujaran els 
ingressos públics i per tant, cal limitar la universalitat de serveis. Dins la discussió 
sobre la necessitat de nous hospitals, el representant de CiU diu que no se n’obriran 



més, però demana valentia política perquè els diferents grups expressin públicament el 
que pensen que cal fer per garantir la continuïtat del sistema sanitari. 
 
El representant d’Esquerra Republicana de Catalunya, Josep Maria Pons, va repassar 
aspectes positius en la situació de la sanitat catalana, com ara l’accessibilitat del 
sistema i els 6 milions d’actes sanitaris efectuats al cap de l’any, com també va 
destacar la millora en aquest accés del ciutadà per la millor presencia de recursos en 
el territori. Pons va definir la situació del s professionals com de “descontent” i 
“sobrecàrrega”, recordant que actualment ja no es parla de “burn out” perquè es dóna 
per descomptat. Pel representant d’Esquerra, el paper de la infermeria és clau, 
sobretot en l’atenció primària. Pons creu que l’ICS no ha de ser “desmembrat”, i va 
criticar un dels mals del sistema de salut segons el seu parer: l’hospital-centrisme que, 
segons va denunciar, afecta al funcionament del sistema. 
 
La portaveu del Partit Popular en el debat organitzat per FOCAP va ser la diputada 
Belén Pajares, que d’entrada va deixar clar que el seu grup ha donat suport a diferents 
lleis en la darrera legislatura, pel que la seva voluntat sempre ha estat constructiva. Al 
mateix temps va reclamar que polítiques com la de jubilar forçosament alguns metges 
s’aturin i que s’apliqui una ampliació d’horaris en els centres de salut per fer-ho més 
fàcil pels ciutadans. La denúncia principal per part dels populars és que el 2010 el 
pressupost destinat a Salut ha baixat si es compara amb les xifres de 2009. Pajares 
defensa també que l’aplicació de les TIC en sanitat pot portar més interconnexió de 
xarxes i millor capacitat resolutiva i de seguiment del pacient. Pel que fa a 
copagament, Belén Pajares va explicar que és un concepte que no inclou el seu 
programa, mentre que va elogiar l’opció d’alguns ciutadans de contractar 
assegurances privades de salut. En qüestió de salaris va recordar que cal equiparar-
los respecte als nivells que aplica l’ICS. 
 
Iniciativa per Catalunya va estar representada a la taula per  Santiago Marimon, que 
va mostrar la seva plena coincidència amb el document de FoCAP “En temps de crisi, 
més Atenció Primària”. Marimon creu que s’ha de veure l’AP de salut com a 
“netkeeper”, com el guardià de la xarxa de salut, i per tant vetllar per l’evolució que 
tingui el pacient dins d’aquesta xarxa. Va voler matisar que darrerament es parla de 
que està en risc la sostenibilitat del sistema sanitari, però segons ell, el que està en 
perill és un sistema sanitari equitatiu. Santiago Marimon va parlar de superar algun 
“cantonalisme” hospitalari, fins i tot va parlar de “caciquisme” per explicar la situació 
excepcional d’algun servei de salut comarcal.  
 
Per part del públic, l’acte va comptar amb una representació d’entitats de l’entorn 
sanitari i dels propis usuaris. En les preguntes a la taula es va posar de manifest que la 
despesa farmacèutica i com controlar-la és un dels reptes pendents. Es va reclamar 
una participació més intensa dels pacients i es va parlar del mal ús de les urgències 
hospitalàries així com del paper dels especialistes i la seva relació amb la primària. 
 


